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امام علی)ع( می فرمايند:

مبادا مَركب هاى آز، تو را بتازانند و 

به پرتگاه هاى هلاكت اندازند!

گزيده تحف العقول

نويس�نده آث�ار و كت�ب دف�اع مق�دس و مداف�ع 
ح�رم از ن�گارش جديدتري�ن آث�ارش ب�ا عناوي�ن 
»ابراهي�م در آت�ش« و »ش�كار مرغابي ه�ا« خبر داد. 
مصیب معصومیان، در خصوص جديدترين اثر خود به باشگاه 
خبرنگاران جوان، گفت: كتاب »ابراهیم در آتش« كه به تازگي 
از سوي انتشارات شهید كاظمي چاپ شده درباره شهید ابراهیم 
صیادي است، ايش��ان اهل كاشان و از ش��هداي مدافع امنیت 
هستند كه در زاهدان و در منطقه خاش به دلیل انتحاري كه از 

سوي دشمن زده شد، به شهادت رسیدند. 
وي افزود: اين شهدا از سربازان لش��كر14 امام حسین)ع( نیز 
بودند. ما به همراه گروهي از شمال كشور راهي كاشان شديم و 
از اعضاي خانواده و همرزمان شهید مصاحبه گرفتیم و سپس به 
روستاي نشلج زادگاه شهید و مزار شهید رفتیم و صحبتي هم 
با اهالي روستا داشتیم كه خاطرات خوبي جمع آوري شد. حال 
پس از گذشت يك س��ال از نگارش كتاب »ابراهیم در آتش« 
به چاپ رسیده است. اين كتاب در 16۰صفحه خاطرات شهید 
در محل كار و خانواده را بازگو مي كند. اين كتاب مناسب رده 
سني بزرگسال است. مطمئناً اين كتاب كه براي شهیدي از يك 
استان ديگر نوشته شده است، مخاطب خود را خواهد داشت و با 

استقبال خوبي از سوي خوانندگان مواجه خواهد شد. 
معصومیان در خصوص اثر ديگر خود و نگارش كتاب »ش��كار 
مرغابي ها« بیان كرد: كتاب »ش��كار مرغابي ها« درباره شهید 
جواد نژاداكبر از ش��هداي دف��اع مقدس و فرمان��ده گردان و 
جانشین تیپ لشكر 25كربلاست كه در عملیات كربلاي5 و در 

منطقه شلمچه، در تاريخ 65/12/12 به شهادت رسید. ايشان 
فرمانده من بودند و يكي از خاطرات من با اين ش��هید بزرگوار 
اين است: در غروب عملیات بالاي خاكريز نشسته بودم و ايشان 
با موتور بچه ها را بازرسي مي كردند، زماني كه من را ديدند به 
پیش من آمدند. در آن لحظه كلاه آهني سر من نبود و ايشان 
گفتند چرا كلاه آهني به سر نگذاشتید كه من پاسخ دادم كلاه 
من را اذيت مي كند. ايشان گفتند هیچ مي دانید حضرت امام 
گذاش��تن كلاه آهني را براي رزمنده ها واجب كرده؟ اگر الان 

شهید شوي پیش خدا شهید محسوب نمي شوي. 
او ادامه داد: شهید نژاداكبر در همان عملیات با توپ مستقیم 
دشمن به شهادت رسیدند. نگارش كتاب »شكار مرغابي ها« در 
دو بخش انجام شده كه بخش اول آن متعلق به سال82 است. 
از سال گذشته كتاب شهید ناصر باباجانیان و نژاداكبر را جدا و 
مصاحبه هاي جديدي به آن اضافه كرديم كه در كتاب »شكار 

مرغابي ها« به چاپ خواهد رسید.

نويسنده كتاب »شهيد عزيز« از جديدترين آثار خود خبر داد

انتشار كتاب »ابراهيم در آتش« درباره يك شهيد امنيت

نگاهي به كتاب » مترسك مين«
مترسكي كه وظيفه شناس بود 

سال هاست نوشتن داستانك در 
می��ان نويس��ندگان حوزه هاي 
مختلف ادبي باب ش��ده اس��ت و 
مخاطبان بسیاري هم اين سبك 
از نوشتارهاي ادبي را دنبال و از آن 
اس��تقبال مي كنن��د. »فل��ش 
فیكشن« يا داس��تان هاي خیلي 
كوتاه به مجموعه داستانك هايي 
گفته مي ش��ود ك��ه از1۰ تا هزار 
كلمه تشكیل مي شوند. اين گونه 
داس��تانك ها خ��ود ان��واع و اقس��امي دارن��د ك��ه عبارتن��د از: 
داستانك هاي» درابل«، داستانك هاي »برق آسا«، داستانك هاي 
»ناگهاني« و داس��تانك هاي »چكیده«. »مترسك مین« يكي از 
مجموعه داستانك هاي اينچنیني است كه نوشته هايش شامل همه 
اين سبك ها مي شود. در اين كتاب 1۰2صفحه اي، 72داستانك با 
موضوع جنگ و پايداري منتشر شده كه برخي از آنها را مي توان در 
زمره داس��تانك هاي خوب و ماندگار قرار داد ك��ه به قول معروف 
حرفي براي گفتن دارند. اين نوع داستانك ها همانطور كه از نامشان 
پیداست نبايد بیشتر از چند دقیقه وقت مخاطب را بگیرد، البته اگر 
نويسندگان اين سبك از نگارش بخواهند صرفاً به خاطر سرگرمي 
و وقت گذراني مخاطب، اين داستان ها را بنويسند، داستانشان با 
لطیفه فرق نخواهد كرد اما اگر در پشت نوشته كوتاه شان انديشه 
سازنده اي باشد و به ذهن و احساس مخاطب، نه فقط قلقلك كه 
بلكه تلنگر وارد كند خواننده با خودش خواهد گفت كه وقتش را در 
خواندن آنها هدر نداده است. يكي از عناصر مهم و كلیدي كه در اين 
گونه ادبي حتماً بايد به كار برده شود، غافلگیري يا ناگهاني بودن 
پايان داستانك هاست و در واقع اين پايان هاي غیرمنتظره است كه 
فلش فیكشن را مي س��ازد، چون اين نوع داستانك ها آنقدر كوتاه 
هستند كه نشود خیلي روي تكنیك و ساختار آن مانور داد. موضوع 
قابل طرح ديگر اين است كه همه داستانك هاي اين كتاب از لحاظ 
ارزش ادبي و نگارشي در يك سطح نیستند و بعضاً كارهاي ضعیفي 
هم در آنها به چشم مي خورد و برعكس بعضي از اين داستانك هاي 
انتخاب شده توسط نويسنده، پیرنگ مناسب و منسجمي دارند و 

در ذهن ماندگار خواهند شد.  
اي كاش نويس��نده اين كتاب با وسواس بیشتري اين داستانك ها 
را گلچین مي ك��رد و كارهاي ضعیفش را از اي��ن مجموعه بیرون 
مي كشید تا كتاب حالت يكدس��ت تري پیدا مي كرد. »جي دبلیو 
توماس« داستانك نويس معروف امريكايي در اين مورد گفته است: 
»فلش فیكشن بیشتر اوقات پاياني غیرمنتظره دارد، چون شما براي 
ساختن شخصیت هايي كه مخاطب با آنها همذات پنداري كند و 
نش��ان دادن آنها در مدت طولاني، زمان كافي نداريد.« مترسك 
مین كه عنوان كتاب هم از آن گرفته ش��ده يكي از ماندگار ترين 
داس��تانك هاي اين مجموعه اس��ت؛ »وقتي به خاطر پیش��روي 
عراقي ها مجبور ش��ديم، روس��تايمان را ترك كنیم. پ��در، كنار 
مزرعه اش با آستیني خالي از دست، عاجزانه گريست. پدر مجبور 
بود مزرعه اش را رها كند؛ مزرعه اي كه هر بار به دنبال مترس��كي 
بود تا نگذارد هیچ پرن��ده اي به آن نزديك ش��ود. بعد از جنگ به 
روستايمان برگشتم، مزرعه پدر، مین داده بود. مترسك مین، واقعاً 
وظیفه شناس بود، طوري كه حتي اجازه نمي داد خود پدر هم به 
مزرعه اش نزديك شود.« اين كتاب توسط انتشارات هزاره ققنوس 

منتشر شده و نويسنده آن هوشنگ بهادروند است.

رامينجهانپور نقدکتاب

جابه جايي در مديريت شبكه هاي افق و مستند
با تغييرات اعمال ش�ده از س�وي معاونت س�يما »سليم 
غف�وري« از ش�بكه مس�تند ب�ه ش�بكه اف�ق رف�ت. 
در نیمه هاي آذرماه سال 97 و با رفتن جواد رمضان نژاد به شبكه5، 
جلال غفاري مديريت ش��بكه افق را برعهده گرفت كه تا به امروز 
ادامه داشت و در نهايت با تصمیم جديد مرتضي میرباقري، سكان 
سرپرستي اين شبكه به »سلیم غفوري« مدير شبكه مستند رسید. 

غفوري از جمله مديران بي حاش��یه و پرتلاش تلويزيون است كه 
حالا بناست مديريت شبكه افق را بر عهده داشته باشد. همچنین 
میرباقري در حكم ديگري مجتبي موسوي مدير طرح و برنامه شبكه 
مستند را به عنوان سرپرست اين شبكه منصوب كرده است. با آمدن 
غفوري به شبكه افق به نظر مي رسد مخاطبان بايد شاهد پوست 

انداختن اين شبكه و تولیدات جدي و جديد در شبكه افق باشند.

انصراف »شناي پروانه« از آب   تني در سينماي كرونازده
محقق نشدن وعده هاي سازمان سينمايي يك فيلم را از اكران دور كرد

   محمدصادق عابديني
تهيه كننده فيلم سينمايي »ش�ناي پروانه« به خاطر محقق 
نشدن وعده هاي حمايتي سازمان سينمايي از اكران كنار كشيد. 
بازگشايي س��ینماها در اول تیرماه احتمالاً با يك غايب بزرگ 
همراه خواهد بود. فیلم موفق »شناي پروانه« كه پديده جشنواره 
فجر در بهمن ماه سال گذشته بود، در آستانه اكران، از حضور بر 
پرده سینماها منصرف شده است. رسول صدرعاملي، تهیه كننده 
اين فیلم مي گويد: »با توجه به اينكه قرار بود شرايط و تمهیداتي 
براي اكران اين فیلم فراهم شود و تاكنون فراهم نشده است، فعلًا 
از اكران فیلم مان معذوريم.« صدرعاملي درباره شرايط و قول هايي 
كه براي اكران به اين فیلم داده شده بود، توضیح مي دهد: »اولاً 
قرار بود فقط دو فیلم »خوب، بد، جلف 2« و »شناي پروانه« ظرف 
سه هفته اول اكران شود و همچنین شهرداري تهران يك حمايت 
جدي در جهت اطلاع رساني فیلم ها داشته باشد، مثلاً در میادين 
شهرها گیشه هاي نمادين نصب كند و از سوي ديگر هنرمندان 

هم با همكاري خانه سینما در جهت تبلیغات فیلم ها همكاري 
كنند تا بتوانیم طبق پروتكل هاي بهداشتي ظرفیت 5۰درصدي 
سالن ها را پر كنیم و همچنین انجمن س��ینماداران هم هزينه 

5۰درصد تبلیغات فیلم ها را برعهده بگیرد.«
احتمالاً اشاره تهیه كننده فیلم »شناي پروانه« به اينكه قرار بوده فقط 
اين فیلم و »خوب، بد، جلف2« اكران شوند، تلويحاً گلايه به بازگشت 
فیلم »خروج« به چرخه اكران است. »خروج« در قالب سینما آنلاين 
و سینما ماشین اكران شد و در حالي كه شرايط از اتمام اكران اين 
فیلم خبر مي داد، اعلام شد كه با بازگشايي سینماها، »خروج« هم 
راهي سالن هاي سینمايي خواهد شد، البته اكران »خروج« مي تواند 
خبر خوبي برای سینما باشد چراكه در اين وضعیت مي توان استقبال 
مردم از يك فیلم اكران شده به شكل آنلاين را در سینماها نیز محك 
بزند، ولي گلايه اصلي صدرعاملي به محقق نشدن وعده هاي سازمان 
سینمايي و شهرداري تهران است، اين فیلمساز مي گويد: »طي دو 
هفته گذشته جلساتي با حسین انتظامي رئیس سازمان سینمايي، 
دكتر حناچي شهردار تهران و اعضاي هیئت مديره خانه سینما در 
جهت فراهم آوردن شرايط اكران داشتیم تا حمايت جدي از اكران 
اين دو فیلم )ش��ناي پروانه و خوب، بد، جلف2( انجام شود اما حالا 
كه كمتر از چند روز به اكران فیلم باقي مانده است، هیچ خبري از 
حمايت ها نیس��ت.« با وجود انصراف احتمالي شناي پروانه، هنوز 
تهیه كننده فیلم »خوب، بد، جلف2« درباره انصراف از اكران صحبتي 
نكرده است و اگر محسن چگیني هم مانند صدرعاملي محقق نشدن 
وعده ها را بهانه اي براي انصراف قرار دهد، عملًا بازگشايي سینماها از 

اول تیر با شكست مواجه خواهد شد.

صداوسيماي ملي، 20  قسطه!
 كجاست آن دانشگاهي كه قرار بود مردم به واسطه آن 

طريقه درست سبك زندگي ايراني- اسلامي را آموزش ببينند
   معصومه طاهري

در میان انبوه آگهي ها و تبلیغات تلويزيوني يكي از آنها كه اخیراً 
زياد هم پخش مي شود جاي تأمل بیشتري دارد؛ بچه ها در خانه 
پدربزرگ و مادربزرگ از نو و لوكس شدن لوازم زندگي آنها تعجب 
مي كنند و پدرب��زرگ كه در كنار نوه هاي خود نشس��ته و آلبوم 
عكس هاي قديمي را مي بیند، با افتخار و هیجان از جاي خود بلند 
مي شود و با حالتي ريتمیك مي گويد همه لوازم خانه را از فلان 

فروشگاه به طور قسطي نو كرده است! 2۰قسطه!... 
س��ؤال اين اس��ت در اين ش��رايط اقتصادي كه هر بار يكي از 
مايحتاج ض��روري مردم به ن��اگاه گران مي ش��ود و روز به روز 
براي عموم مردم وضعیت كمرش��كن و سخت تر مي گردد چرا 
تلويزيون از نظام س��رمايه داري و مصرف گراي��ي به هر قیمت 
حمايت مي كند و زندگي قسطي را به مخاطبان توصیه مي كند و 
اين بار روي ريش سفیدان و بزرگان خانواده دست گذاشته و میل 
به دنیاطلبي آنها را تحريك مي كند؛ بزرگ ترهايي كه همیشه 
ناصح و راهنماي فرزندان خود بوده اند ح��الا به جاي اينكه در 
قالب نمايش خانواده را به قناعت و صرفه جويي و درست مصرف 
كردن تشويق كنند يا دست كم به فكر خريد لوازم زندگي براي 
فرزندان خود يا دغدغه جهیزيه نوعروسي باشند با حرص و ولع 
تمام زندگي خود را آن هم در اين سن و سال قسطي كرده و زير 

بار قرض رفته اند و تازه به رخ جوانان هم مي كشند؟!
پرواضح اس��ت كه عمده ترين ه��دف تبلیغ��ات تلويزيوني و 
آگهي هاي تجاري، ايجاد انگیزه مصرف در مخاطبان است و در 
اين راستا صداوسیما به عنوان بزرگ ترين و مهم ترين رسانه، 
بستر مناسبي براي آگهي هاي تجاري محسوب مي شود كه با 
تغییر سبك زندگي اقشار مختلف جامعه از كوچك تا بزرگ به 
ترويج و تبلیغ مصرف گرايي مي پردازد اما اين فروختن خود به 
سرمايه به هر قیمتي تا كجا قرار است ادامه پیدا كند. كجاست 
آن دانش��گاهي كه قرار بود مردم به واسطه آن طريقه درست 

سبك زندگي ايراني- اسلامي را آموزش ببینند. 
 گفته مي شود يك شركت تبلیغاتي بزرگ، تبلیغات صداوسیما 
را با توجه به ارتباطاتي كه در قسمت بازرگاني دارد و سود قابل 
توجهي ك��ه از فعالیت با آن ش��ركت مي برد، ب��ه عهده گرفته 
است. انحصارطلبي س��رمايه داري باعث شده تا غالب تبلیغات 
تلويزيوني از نظر رنگ و ظاهر و ش��یوه عملكردشان شبیه هم 
باشند. حال س��ؤال اين اس��ت تبلیغ تحريك بزرگان و پیران 
خانواده به مصرف گرايي و س��اير تبلیغات از قاب رس��انه ملي 
در پشت پرده تولیدات خود چه انديشیده خاصي را به جامعه 
تزريق مي كنند؟! البته ممكن است تبلیغ قسطي كردن لوازم 
خانه، فارغ از فعالیت هاي آن ش��ركت انحصاري و كارتل مانند 
كه با نام مستعار شناخته مي شود، باشد ولي در هر حال عموم 
تبلیغات تلويزيوني تعمداً در حال تغییر سبك زندگي و نگرش 
مردم و نیازآفريني هاي كاذب در بین آنها هستند. اين حقیقت 
تلخي است كه طمع به دنیا و تجمل گرايي هر روز بیشتر از قبل 
در صداوسیماي جمهوري اسلامي به اش��كال مختلف ترويج 
مي ش��ود، در حالي كه اولويت، تبلیغ كالاها و معرفي آنهاست 
نه دنیاگونه بودن و نشانه گرفتن س��بك زندگي. متأسفانه در 
سیستم تبلیغاتي زنان جوان زيبا بیشتر از محصولات به نمايش 
درمي آيند آن هم در رس��انه اي كه عمومی��ت و فراگیري اش 

بالاست و در تمام نقاط كشور از آن استفاده مي كنند. 
 بنابراي��ن از آنجا كه احكام اس��لامي، بر پرهی��ز از دنیاجويي و 
مادي گرايي تأكی��د دارند، انتظ��ار مي رود در جامعه اس��لامي 
تولیدكنندگان آگهي هاي تجاري میان ضرورت پخش آگهي ها 
براي كسب درآمد از س��وي ش��بكه هاي گوناگون تلويزيوني و 
لزوم شناساندن محصولات تجاري و خدمات به مخاطبان و نیز 
آموزه هاي اسلامي، تعادل لازم را رعايت كنند و در نظر بگیرند كه 
اولويت فرهنگ و سبك زندگي ايراني- اسلامي است كه نبايد به 

هر قیمت در سیستم تبلیغاتي تخريب و كمرنگ شود.

   جواد محرمي
س�يروس مقدم به تازگي از س�اخت سريال 
»پايتخت7« و رفع دلخوري ه�ا بين عوامل 
سريال و سازمان صداوسيما خبر داده است 
و از لزوم س�ودآوري روزافزون اين مجموعه 
براي ما )عوامل( و سازمان سخن گفته ولي از 
مسئله مهمي چون انتقادها به ضعف محتواي 
»پايتخت6« س�خني به ميان نياورده است. 
كارگردان س��ريال »پايتخت« خب��ر از تولید 
پايتخ��ت7 ب��راي ن��وروز14۰۰ داده و عنوان 
كرده است: »وقتي س��فارش به ساختن ادامه 
پايتخت مي ش��ود، يعني مش��كلات حل شده 
و تلويزيون از م��ا طرح پايتخت7 را خواس��ته 
است، ان شاءالله با رفع دلخوري ها اين مجموعه 
نوروز14۰۰ پخش مي ش��ود.« وقت��ي روابط 
عمومي سیما و مديران مرتبط در سكوت كامل 
به سر مي برند به طور طبیعي معلوم نمي شود 
تا چه اندازه نقده��اي جدي به پايتخت6 مورد 
قبول عوامل قرار گرفته و آيا بايد شاهد ارتقاي 
محتوا در پايتخت7 باشیم يا اينكه زين پس نیز 
قرار است در بر همان پاشنه اي كه اسپانسرها 

مي خواهند، بچرخد. 
اينكه كارگردان »پايتخت« از رفع دلخوري ها 
و تصمیم براي تولید پايتخت7 از سوي مديران 
سازمان سخن گفته خبر خوبي است اما انتظار 
مي رفت پ��س از حج��م گس��ترده انتقادها به 
محتواي تن��زل يافته س��ريال پايتخت، پیش 
از اظهار نظر كارگردان اي��ن مجموعه مديران 
سازمان خود را موظف به ارائه نظر درباره بايدها 

و نبايدهاي تولید پايتخت7 مي دانستند. 
    تب تندي كه فروكش كرد 

البته از آن موضع تن��د و عجیب و غريب رئیس 
سازمان درباره نفوذ عوامل ستون پنجم دشمن 
پیش بیني انفعال سازمان پس از فروكش كردن 

تب انتقادها كار سختي نبود. 
درس��ت در بحبوحه نقدهاي ج��دي محتوايي 
به س��ريال پايتخت كه متأس��فانه تحت تاثیر 
سكانس پاياني اين مجموعه قرار گرفت، رئیس 
رسانه ملي در اظهارنظري عجیب ضربه آخر را 
بر پیكر نقدهاي جدي و معقول منتقدان دلسوز 
فرود آورد ت��ا همه انتقادها تح��ت تاثیر ارجاع 
سینمايي به دو فیلمفارس��ي قرار بگیرد و همه 

چیز به محاق رود. 

حالا و پ��س از نزديك دو م��اه از آن ماجراها از 
سخنان سیروس مقدم به راحتي مي توان فهمید 
كه همه مسائل پیرامون سريال پايتخت باز هم 
تحت تاثیر موضوع درآمد زايي قرار گرفته است 
و مطالبه براي ارتقاي محتواي سريال مسئله اي 
حاشیه اي خواهد بود چراكه نه مديران سازمان 
و نه كارگ��ردان پايتخت علاق��ه اي در مورد به 
میان كشیدن اصلي ترين مطالبه درباره سريال 
پايتخت نش��ان نمي دهند. كلی��دواژه اصلي را 
سیروس مقدم بر زبان آورده؛ كلیدواژه هايي كه 
اتفاقاً بارها درباره غلبه آن هشدار داده شده است 
و ريشه تنزل محتواي پايتخت را نیز بايد در آن 

جست وجو كرد. 
    ظاهراً همه چيز سوءتفاهم بود!

مقدم مي گوي��د: »عوامل پايتخ��ت انتظار يك 
تشكر خشك و خالي داشتند و با درايت دوستان 
ماجرا در حال حل ش��دن اس��ت و تمامي اين 
حواش��ي از بین مي رود. تلويزيون خانه ماست 
و در هر خان��واده اي دلخوري پیش مي آيد ولي 

دائمي نیست و باز هم سر يك سفره هستیم.«
سیروس مقدم ادامه می دهد: »مجموعه پايتخت 
متعلق به فرد خاصي نیست و ما همه يك خانواده 
هس��تیم و اين صمیمیت بین اعضاي خانواده 
باعث سودآوري! روزافزون براي همه )سازمان 
و ما( شده است.« سودآوري و نشستن سر يك 
سفره دقیقاً همان كلیدواژه هايي است كه به نظر 
مي رسد براي عوامل پايتخت و مديران سازمان 
مسئله اصلي است و موضوع فرهنگ عمومي باز 

هم در حاشیه قرار دارد. 
در واقع سخنان مقدم نشان مي دهد زين پس نیز 
بايد شاهد غلبه همان معادله پیشین در تولید 
سريال هاي تلويزيوني باشیم؛ معادله اي كه به 
سرگرمي و درآمدزايي اصالتي ذاتي مي دهد و 
موضوع فرهنگ سازي را حاشیه اي بر اين متن 

مي داند. همان زمان و در كوران داغ بحث هاي 
پیرامون محتواي كم رمق شده سريال پايتخت6 
عنوان كرديم كه ب��ه كار بردن غیرمنتظره واژه 
ستون پنجم براي حل مسئله اي فرهنگي يك 
سريال پربیننده نتیجه اي جز ذبح اصل موضوع و 
به حاشیه بردن نقدهاي جدي نخواهد داشت. به 
طور طبیعي هیچ كدام از منتقدان جدي سريال 
پايتخت به دنبال حل موضوع از طرق نامتعارف 
نبودند و صرفاً سمت و سوي نقدها معطوف به 

اصلاح روندهاي غلط در فیلمنامه بود. 
موضع گیري هاي اشتباه كار را به جايي رساند 
كه چندي بعد محسن تنابنده نیز در گفت و گوي 
ويدئويي ب��ا فريدون جیراني بحث ه��ا و نقدها 
درباره محتواي تنزل يافته پايتخت6 را به دعوا و 
اختلافات داخلي دو گروه در صداوسیما تقلیل 
داد و از اس��اس وجود هرگونه ضعف محتوايي 
در پايتخت6 را منكر ش��د. در واقع صداوسیما 
از همان زمان راه را براي گفت و گوي سازنده و 
پاسخگويي عوامل بست و عوامل از تريبون هاي 
ديگر ب��راي به محاق ب��ردن و مبت��ذل كردن 

مطالبات استفاده كردند. 
    دلخوري مردم چه مي شود؟

س��خنان س��یروس مقدم به گونه اي است كه 
گوي��ي هم��ه نقدها ب��ه پايتخت6 صرف��اً يك 
سوءتفادهم بوده و جالب اس��ت كه وي تلويحاً 
از رفع دلخوري ها س��خن گفته اس��ت. مبناي 
دلخوري به احتمال زي��اد محتواي نامه رئیس 
سازمان درباره نفوذ ستون پنجم دشمن است اما 
در اين سو منتقدان و بخش مهمي از خانواده ها 
كه شامل اقشار و سلايق مختلف مي شوند نیز 
قاعدتاً از محتواي غیراخلاقي پايتخت6 دلخورند 
و در اين باره رس��انه ملي موظف اس��ت به اين 

گلايه هاي بحق توجه كند. 
مردم انتظار دارن��د مانند چند س��ري ابتدايي 
در مجموعه پايتخ��ت مولفه هايي چون احترام 
به پدر و مادر، كس��ب روزي حلال، س��ادگي و 
صداقت و خلوص كاراكترها، غلبه خصايل نیك 
همچون راستگويي، صداقت، پاكي، جوانمردي 
و... بر خصايل منفي مورد توجه قرار گیرد چراكه 
مردم صرفاً به دنبال سرگرم شدن نیستند و به 
طور منطقي خواس��تار تقويت روحیات و منش 
فرزندان و خانواده خود نیز هس��تند.  فراموش 
نكنیم كه س��ريال پايتخت طبق اخباري كه از 
اين سريال به بیرون درز كرد بدون نظارت عادي 
و همیشگي شوراي فیلمنامه اين سازمان و با دور 
زدن سیس��تم هاي نظارتي توسط اسپانسرها و 
دست پنهان و پیداي سرمايه تولید و روانه پخش 
شد. مديران سازمان هنوز درباره اين سهل انگاري 
و بي تدبیري در تولید پايتخت6 پاس��خي ارائه 
نداده اند. خوب است اگر پشت درهاي بسته قرار 
و مداري براي تولید پايتخت7 انجام شده است، 
دست كم گزارشي درباره راهكارهاي رفع معايب 
محتوايي پايتخت از س��وي مديران ارائه ش��ود 
تا امیدوار باشیم س��ازمان صداوسیما رسالت و 
تكلیف خود را در امر فرهنگ سازي به طور كامل 
فراموش نك��رده و بي پولي ها و مش��كلات مالي 
اين س��ازمان بزرگ و مهم فرهنگي را به انفعال 

فرهنگي نكشانده است.

 از نفوذ ستون پنجم 
تا نشستن سر سفره »پايتخت7«!

 سخنان سيروس مقدم درباره رفع دلخوري ها و تصميم براي توليد »پايتخت7«
بدون اشاره به نقدهاي بحق منتقدان نشان از بي توجهي به نقدها و گلايه ها به »پايتخت6« است

مقدم: عوامل »پايتخت« انتظار 
يك تشكر خشك و خالي داشتند 
و با درايت دوس��تان ماجرا در 
حال حل شدن اس��ت و تمامي 
اي��ن حواش��ي از بين م��ي رود

 »هادي حجازي فر«  كارگردان
و بازيگر سريال شهيد باكري 

ميني س�ريال ش�هيد باك�ري ب�ه كارگردان�ي »هادي 
حجازي فر« ساخته مي شود. 

مجموعه تلويزيوني با موضوع زندگي »شهید باكري« در هفت 
قسمت تولید خواهد ش��د. بنا بر اين گزارش، تهیه كنندگي 
اين سريال را ابوالفضل صفري كه پیش تر هم ساخت آثاري 
متفاوت و اس��تراتژيك را در كارنامه اش دارد، بر عهده دارد 
و بناس��ت هادي حجازي فر به عن��وان اولین تجرب��ه آن را 
كارگرداني كند. اين مجموعه در مركز س��یمافیلم س��اخته 
خواهد ش��د و هادي حجازي فر علاوه بر كارگرداني سريال، 

ايفاي نقش شهید باكري را هم برعهده خواهد داشت. 
براي ساخت اين س��ريال با خانواده ش��هید گرانقدر مهدي 

باكري نیز مذاكره شده است.

ديدهبان

تلويزيون

به مناسبت سالروز شهادت شهيد چمران

 »خاطرات موتورسيكلت« 
به تلويزيون رسيد  

به مناسبت فرا رس�يدن 31خرداد و 
سالروز شهادت شهيد مصطفي چمران 
مس�تند »خاطرات موتورس�يكلت« 
به كارگرداني اميرحس�ين نوروزي از 
سه شبكه مختلف رسانه ملي در حال 

پخش است. 
»خاطرات موتورسیكلت« روز يك شنبه 

25خرداد نیز در پلت فرم هاي اينترنتي عرضه شد كه با استقبال مخاطبان روبه رو 
شده است و به مناسبت فرا رسیدن 31خرداد و س��الروز شهادت شهید مصطفي 
چمران ديروز »خاطرات موتورسیكلت« از شبكه مستند روي آنتن رفت و امروز و 
يك شنبه اول تیرماه از شبكه هاي افق و شبكه5 روي آنتن خواهد رفت. براساس اين 
گزارش، اين مستند امروز ساعت 15:3۰ از شبكه افق، ساعت 19 از شبكه مستند 
و يك شنبه اول تیرماه ساعت 11 از شبكه5سیما روي آنتن خواهد رفت. در خلاصه 
فیلم »خاطرات موتورسیكلت« آمده است: روزي روزگاري، جوان هاي تهران در تپه ها 
و خیابان ها مشغول موتورسواريشان بودند كه جنگ شد. يك آدم دلربا آمد دلشان را 

برد، خودشان را هم برد به جبهه... اسمش چمران بود، شهید مصطفي چمران... 
»خاطرات موتورس��یكلت« به تهیه كنندگي و كارگرداني امیرحسین نوروزي و 
نويسندگي سامان مختاري، تهیه شده در خانه مستند انقلاب اسلامي و محصول 

سازمان هنري رسانه اي اوج است.


